
ضوابط س�اخت و س�از در باغ�ات در حال تغيير اس�ت و 
مشخص نيست از چه تاريخي ش�اهد احيا يا نابودي كامل 
باغ هاي ته�ران خواهيم ب�ود. با اي�ن ح�ال برج هايي در 
مساحت باقي مانده باغات تهران سبز شدند علاوه بر آنكه 
امكان رؤيت كوه هاي شمال شهر تهران را مسدود كردند 
موجب شدند تا ۷۰ درصد باقي مانده اراضي به جاي كاشت 
درختان عملًا به س�اخت قس�مت هاي مش�اع ساختمان 
اختصاص پيدا كند و حال اعضاي شوراي شهر به شكست 
مصوبه برج باغ اعتراف كرده اند كه اندك باغات باقي مانده 
ميراث سبز پايتخت نيز در معرض نابودي قرار دارد . به گفته 
كارشناسان از مجموع 14 هزار هكتار مساحت اراضي سبز 
و باغات تهران، حدود 8 هزار هكتار باقي مانده اس�ت كه 
س�هم زمين هاي باغي فقط 12۰۰ هكتار يعني معادل كمتر 
از 2 درصد مساحت پايتخت برآورد مي شود ضمن اينكه با 
روند پرشتاب ساخت »برج باغ« در سال هاي اخير، احتمال 
م�ي رود همين عرصه مح�دود قابل حفاظت، س�ريع تر از 
گذشته تخريب و محو ش�ود وحال مديريت شهري جديد 
بايد ب�راي حفظ باغات اقدام�ات عملي به هم�راه نظارت 
سيستمي به عمل بياورند تا پايتخت هم باغي داشته باشد.

    طرحي براي حفظ ميراث سبز پايتخت 
چند سال پيش بود كه مصوبه برج باغ ها با هدايت مهدي چمران 
در شوراي شهر تهران به تصويب رسيد. مصوبه اي كه نحوه اجراي 
آن به اعتقاد برخي اعضاي شورا موجب شد تا روز به روز از تعداد 
باغات تهران كاسته شود. همين امر سبب شد تا اين روزها طرحي 
در شوراي ش��هر تهران مطرح و در صحن علني بررسي شود كه 
نامش را »صيانت و حفاظ��ت از باغات و اراضي مزروعي ش��هر 
تهران« بگذارند. طرح مذكور اما تبديل به مصوبه اي جنجالي شد 
و با گذشت سه هفته و اختصاص سه جلسه علني به بررسي اين 
طرح تنها 11 ماده آن بررسي شده است. اما در بررسي ماده 10 و 
11 طرح صيانت و حفاظت از باغات و اراضي مزروعي شهر تهران، 
مباحثي مطرح شد كه در نهايت محمدمهدي تندگويان در مورد 
آن گفت: »امروز طرحي را بررسي مي كنيم كه موجب مي شود دو 
سال بعد بگويند با تصويب اين طرح باغات تهران به طور كامل نابود 
شد«. او به همين علت خواهان توجه و دقت بيشتري در تصويب 
طرح شد. يكي از موارد مهمي كه در مورد آن بحث و تبادل نظر 
شد به موضوع تعداد طبقات و ميزان گودبرداري ساخت و ساز در 

باغات مربوط مي شود. 
    پيامدهاي منفي »برج باغ« براي باغات

برج هايي كه به واسطه مصوبه برج باغ در مساحت باقي مانده باغات 
تهران سبز شدند علاوه بر آنكه زيبايي و امكان رؤيت كوه هاي شمال 
شهر تهران را مسدود كردند موجب شدند تا 70 درصد باقي مانده 
اراضي به جاي كاشت درختان عملاً به ساخت قسمت هاي مشاع 
ساختمان شامل پاركينگ ها، استخر و... اختصاص پيدا كند. برخي 
كارشناسان شهري معتقدند كمبود زمين براي ساخت و نرمش 
مديريت شهري تهران طي سال هاي اخير، رونق ساخت وساز در 
باغات و زمين هاي مشجر شهر تهران را در پي داشته و باعث شده 

است در اين زمين ها ساختمان هايي بلندمرتبه سبز شوند. 
در حالي كه انتظار مي رفت به دنبال انتقادهاي مكرر مسئولان 
نسبت به تخريب باغات طي چند سال گذشته، مديريت شهري 
تهران روند موجود را كنترل كند، اما در دوره چهارم شوراي شهر 
طرح دو فوريتي به تصويب رسيد كه به موجب آن شهرداري را 
ملزم كردند، تنها بعد از كاش��ت درخت در حداقل مساحت 70 
درصد عرصه املاكي كه باغ شناخته مي شوند )هر 16 مترمربع 
يك درخت(، پايان كار صادر كند. طراحان اين اصلاحيه اگرچه 
مصوبه جديد را ضامن حفظ درختان باغ مي دانستند اما برخي 
ديگر از اعضاي ش��ورا معتقدند اين مصوبه هم نمي تواند ضامن 

حفظ درختان باغات باشد. 
    كمبود زمين براي ساخت  

طي س��ال هاي اخير، رونق ساخت وس��از در باغات و زمين هاي 
مشجر ش��هر تهران را در پي داشته و باعث ش��ده است در اين 
زمين ها ساختمان هايي بلندمرتبه سبز ش��وند. ازاين رو، برخي 
اعضاي شوراي شهر تهران با بيان اينكه احداث برج   باغ سه پيامد 
منفي شامل »تخريب عرصه هاي سبز محدود شهري«، »كاهش 
منابع تصفيه هواي آلوده پايتخ��ت از طريق قلع و قمع درختان 
قديمي باغات« و همچنين »اختلال در سيما و منظر طبيعي شهر 
به واسطه گرفتگي ديد ارتفاعات البرز بر اثر برج سازي در باغات 
شمال و غرب تهران« به همراه دارد، در نظر دارند اين مجوز را كه 

در مغايرت با ضوابط طرح جامع شهر تهران است، ابطال كنند. 
    اعتراف شورايي ها به شكست مصوبه برج   باغ 

در ادامه بررسي تبصره 11 كه بر اساس آن شوراي شهر به منظور 
صيانت و حفاظت از باغات و گسترش فضاي سبز در چهارچوب 
قوانين و مقررات پيشنهاداتي به شوراي عالي شهرسازي و معماري 

ايران مي دهد كه بر اساس يك جدول هر گونه مداخله و صدور 
مجوز ساخت و ساز در تمام باغات پراكنده واقع در هر پهنه اي با 
مساحت كمتر از 5هزار متر مربع در صورتي كه اين اراضي فضاي 
سبز تصويب شده طبق طرح تفصيلي تهران نباشد، بر اساس يك 
جدول توده گذاري مناسب مي شود كه بر اساس اين جدول باغات 
زير 1500 متر حداكثر سطح اش��غال 250 متر مربع و حداكثر 
تعداد طبقات چهار طبقه مي شود و باغات 1500 تا 3000 متر 
حداكثر سطح اش��غال 300 متر و حداكثر طبقات چهار طبقه 
است و در باغات 3000 تا 5000 نيز حداكثر سطح اشغال 400 و 

حداكثر تعداد طبقات چهار طبقه خواهد بود. 
بررس��ي اين تبصره حواش��ي مختلفي داش��ت به گونه اي كه 
تندگويان با بيان اينكه فرقي نمي كند كه در باغ ساختمان 100 يا 
چهار طبقه ساخته شود، مي گويد: 90 درصد سازه هاي پايتخت 
شمالي و جنوبي هستند و اين ساختمان ها جلوي تابش خورشيد 
را نمي گيرند هر چند كه بر روي ميزان ايجاد س��ايه تأثيرگذار 
هستند. وي با بيان اينكه موضوع اصلي اين طرح حفظ درخت 
است، مي افزايد ما براي تمامي تخلفاتي كه در حوزه عدم رعايت 
سطح اشغال باشد از ماده 4 استفاده مي كنيم و جالب است كه 
حدود 8000 پرونده باز ماده 4 در مناطق وجود دارد اما چه كار 
مي شود كرد؟ وي با بيان اينكه بايد دايره حقوقي شهرداري و قوه 
قضاييه در برابر متخلفان و نابود كنندگان باغات جدي تر باشند، 
تأكيد مي كند: مشكل ما عدم رعايت س��طح اشغال است و اگر 
از بعد انقلاب تنها ي��ك مورد مصادره باغ داش��تيم اين اتفاقات 
نمي افتاد. تندگويان با بيان اينكه با اين طرح نهضت نابودي باغات 
آغاز مي شود و به همان راحتي كه درصد سطح اشغال ها تغيير 
مي كند باغات نيز نابود و به غير باغ تبديل مي شود مي گويد: چرا 
در اين طرح تنها به توبيخ توجه شده و به موارد تشويقي توجهي 
نشده است؟ وي با بيان اينكه اگر نگهداري باغ براي مالك صرفه 
اقتصادي نداشته باشد به خشكاندن آن اقدام مي كند تأكيد كرد: 
پيشنهاد مي شود يك بند اضافه شود كه بر اساس آن شهرداري 
نمي تواند از محل باغات درآمد داشته باشد... مهدي چمران رئيس 
شوراي شهر با بيان اينكه تا زماني كه صاحب باغ مايل به حفظ 
باغ نباشد نمي توان هيچ كاري انجام داد و حتي با تصويب سيستم 
آهني كمونيستي نيز نمي توان باغ را حفظ كرد، گفت: متأسفانه 
با شرايطي مواجه هستيم كه مالكان از درختان مي ترسند و بايد 
ضوابطي اتخاذ شود كه مالك مجاز شود كه باغ و درختان را حفظ 

كند. وي با بيان اينكه متأسفانه در اين طرح اختلاف نظرها شديد 
است و بايد به يك شرايط متعادل منطقي برسيم، مي گويد: بايد 
شرايطي را فراهم كنيم كه ش��هرداري مر قانون را رعايت كند 
و اينگونه نش��ود كه در مناطق يا ناحيه قوانين تغيير كند و بايد 

شهردار ناحيه يا منطقه به قوه قضاييه معرفي شود. 
 همچنين رئيس شوراي عالي شهرسازي و معماري در واكنش 
به درخواست سازمان حفاظت محيط زيست مبني بر لغو مصوبه 
برج   باغ، مي گويد لغو اين مصوبه در ش��وراي شهر تهران مطرح 
شده و بعد از به نتيجه رسيدن، شورا اين موضوع را به شوراي عالي 
شهرس��ازي و معماري ارائه خواهد كرد البته شوراي عالي قطعاً 
موافق لغو مصوبه برج باغ خواهد بود. حناچي مي افزايد: متأسفانه 
بسياري از باغات پايتخت به موجب مصوبه برج باغ تخريب شده 
است، بنا به گفته رئيس كميته محيط زيست شوراي شهر تهران 
4 هزار هكتار از باغات بعد از تصويب اين مصوبه نابود شده، اما آمار 

واقعي پس از سنجش شهرداري تهران مشخص خواهد شد. 
     توسعه فضاهاي س�بز بايد جايگزين تخريب باغات 

شود
فري��ده اولاد قب��اد، در خصوص خواس��ته س��ازمان حفاظت 
محيط زيست مبني بر لغو مصوبه برج باغات شهر تهران، به خانه 
ملت مي گويد: تهران از نظر آلودگي هوا با ساير شهرها از شرايط 
متفاوتي برخوردار اس��ت، متأس��فانه اين وضعيت سبب ورود 
آسيب هايي چون تعطيلي مدارس در هفته هاي مختلف تحصيلي 
شده است، متأسفانه اجراي مصوبه برج باغات در پايتخت علاوه 
بر تشديد آلودگي موجب افزايش تراكم نيز شد. نماينده مردم 
تهران، ري، شميرانات، اسلامشهر و پرديس در مجلس شوراي با 
بيان اينكه باغات پايتخت به منزله دستگاه تنفسي شهر محسوب 
مي شوند، مي افزايد: تخريب باغات در تهران و افزايش ساخت و 
سازها تا جايي پيش رفته كه در سال هاي اخير ساخت و ساز در 
پارك پرديسان را هم مطرح كرد اما خوشبختانه با ورود سازمان 
حفاظت محيط زيست از اين تخلفات جلوگيري شد. وي تأكيد 
مي كند: متأسفانه ساخت و س��ازهاي بي رويه و تخريب باغاتي 
كه هواي تازه به ش��هر تزريق مي  كردند، به شكل خلاف قانون 
سبب بروز معضلات فراواني براي پايتخت شده، لذا با توجه به اين 
اقدامات نامناسب؛ فراكسيون محيط زيست و توسعه پايدار مجلس 
با همراهي سازمان حفاظت محيط زيس��ت موضوع را بررسي و 
پيگيري خواهد كرد. ساخت و ساز حتي در 30 درصد از مساحت 
باغات تهران هم با توجه به شرايط آب و هوايي نامناسب است، زيرا 
اين نوع ساخت و سازها تنها موجب افزايش تراكم جمعيت شهري 
و ترافيك هاي درون شهري مي شود. اين نماينده مردم در مجلس 
شوراي اسلامي با تأكيد بر اينكه آلودگي هوا يكي از چالش هاي 
حوزه محيط زيست كشور است، مي گويد: آلودگي هواي پايتخت 
قطعاً نتيجه ساخت و س��ازهاي بي رويه و تخريب باغات است، 
علاوه بر اين فروش تراكم هاي اضافي و ساخت بلندمرتبه ها در 
خيابان هاي كم عرض به اين مش��كلات دامن زده اس��ت. عضو 
هيئت رئيسه فراكسيون محيط زيست و توسعه پايدار مجلس 
شوراي اسلامي معتقد است تهران با توجه به تناسب جمعيتي 
كه دارد بيش از ساير كلانشهرها نيازمند فضاهاي سبز و صيانت 
از باغات باقي مانده است، بنابراين توسعه فضاهاي سبز و باغات 
بايد جايگزين چنين مصوباتي شود. با اين حال معاون شهرسازي 
شهرداري تهران معتقد است قانون برج باغ ها با هدف حفظ باغات 
تصويب اما در عمل با مشكلاتي روبه رو شد. »پژمان پشمچي زاده« 
مي افزايد: انگيزه اصلي اجراي اين طرح ايجاد تعادلي بين سود 
انتظاري مالك باغ و ارزش افزوده براي سرمايه گذاري بود چراكه 
درگذشته باغات را خشك مي كردند تا اجازه احداث بنا بگيرند 
و در آن شرايط بود كه به س��مت برج باغ ها رفتند. پشمچي زاده 
مي گويد: در اجراي اين مصوبه نواقصي هم وجود دارد و البته ما 
هم بايد نظارت خود را بيشتر كنيم و ضروري است تا مصوبه برج 

باغ ها بازبيني شود. 
معاون ش��هردار تهران تأكيد مي كند براي باغات پيوسته كه در 
پهناي g تعريف شده اند اجازه ساخت بنا داده نمي شود و در صورت 
تأمين مالي، شهرداري تهران براي تملك بيشتر باغ ها در پايتخت 

آمادگي كامل دارد. 

نابودي باغات زير سايه سنگين مصوبه برج  باغ شورا

بازنگري و تغيير، اولويت شوراي جديد براي حفظ ميراث سبز پايتخت 
 شورا 

سرك 

سال هاس�ت ك�ه موض�وع متول�ي پس�ماندهاي بيمارس�تاني ديگ�ر 
مط�رح نيس�ت، ام�ا مس�ئله ام�روز اي�ن پس�ماندها، بي خط�ر ش�دن يا 
نش�دن آنهاس�ت و س�ازمان محي�ط زيس�ت و وزارت بهداش�ت ب�ر س�ر 
نوع پس�ماندي كه به ش�هرداري تحويل داده مي ش�ود اختلاف نظ�ر دارند. 
نظارت و مسئوليت حسن اجراي قانون مديريت پسماند بر عهده سازمان حفاظت 
محيط زيست گذاشته شده  است و مسئوليت تأمين و پرداخت بخشي از هزينه هاي 
بازيافت نيز بر عهده توليدكنندگان  اين محصولات قرار دارد و بيمارستان ها امروز از 
هزينه اي كه بايد بابت دو بار بي خطرسازي اين پسماندها بپردازند، گلايه دارند. دكتر 
علي جعفريان رئيس دانشگاه علوم پزشكي تهران مشكل اصلي جمع آوري پسماندهاي 
بيمارستاني را هزينه آن مي خواند و مي گويد: ما در همه بيمارستان هايمان بيش از 
10 سال است كه دس��تگاه امحاي زباله داريم. وقتي بيمارستاني زباله خود را امحا 
مي كند ديگر زباله پزشكي محسوب نمي شود و زباله شهري است اما شهرداري با اين 
وجود براي جمع آوري زباله هاي بيمارستاني مبلغ قابل توجهي را درخواست مي كند 
و مي گويد من اين زباله ها را بيمارستاني تلقي مي كنم، در حالي كه اين مسير منطقي 
نيست.  وي ادامه مي دهد: شهرداري هزينه اي به نام زباله بيمارستاني از ما مي گيرد 
ولي نمي دانيم كه اين بي خطر سازي از سوي شهرداري چگونه انجام مي شود. همه 
بيمارستان ها نيز از آن گلايه مي كنند و مي گويند ما هم بايد هزينه دستگاه امحاي 
زباله را بپردازيم و هم شهرداري چنين تقاضايي مي كند. اين موضوع سال هاست كه 
اتفاق مي افتد.  رئيس دانشگاه علوم پزشكي تهران همچنين تأكيد مي كند كه براي ما 
هنوز اين موضوع روشن نشده است و چندين بار نيز درباره آن صحبت شده  و مكاتباتي 
نيز انجام داده ايم. شهرداري بايد وجه انتقال زباله بي خطر را دريافت كند و اختلاف 

قيمت آنها قابل توجه است. 
    توليد روزانه 1۰۰ تن پسماند بيمارستاني در شهر تهران

بنا بر اعلام مركز س��لامت محيط و كار وزارت بهداشت، كل پس��ماند توليدي در 
بيمارستان هاي تهران حدود 100 تن در روز است كه حدود 30 درصد آن را پسماند 
عفوني و تيز و برنده تشكيل مي دهد. اين وزارتخانه نيز مسئوليت نظارت بر چگونگي 
بي خطرسازي اين پسماندها را در بيمارستان ها بر عهده دارد. دكتر خسرو صادق نيت، 
رئيس مركز س��لامت محيط و كار وزارت بهداش��ت درباره چگونگي اين نظارت ها 

مي گويد: تمام 150 بيمارستان شهر تهران ضمن تفكيك انواع پسماندها در مرحله 
توليد نسبت به بي خطرسازي پسماندهاي عفوني با استفاده از دستگاه هاي غيرسوز 
بي خطرساز پسماند در محل بيمارستان اقدام مي كنند. پسماندهاي بي خطر شده 
نيز براي دفع نهايي به شهرداري تحويل داده مي شوند.   وي با اشاره به نظارت وزارت 
بهداشت در سه سطح در حوزه مديريت پسماند بيمارس��تان ها، ادامه داد: نظارت 
در سطح بيمارستان، توسط كارشناس بهداشت محيط مقيم در بيمارستان انجام 
مي شود و نظارت در سطح دانشگاه هاي علوم پزشكي كشور توسط مركز بهداشتي 
درماني شهري، مركز بهداشت شهرس��تان و مركز بهداشت استان انجام مي گيرد. 
پسماندهاي شيميايي و دارويي نيز در محل تفكيك مي شوند و به سايت هاي مجاز 
براي حمل و نقل و دفع تحويل داده مي شوند. دانشگاه هاي علوم پزشكي نيز بر فعاليت 
تمام بيمارس��تان ها نظارت مي كنند.  وي تأكيد مي كند به بيمارستان هاي داراي 
مشكل اخطار داده مي شود و در صورت عدم رفع نقص، مطابق قوانين جاري كشور 
به مراجع قضايي معرفي مي شوند. همچنين با توجه به اهميت اين موضوع مديريت 
پسماندهاي پزشكي از محورهاي اصلي برنامه اعتبار بخشي بيمارستان ها است و در 
صدور گواهينامه اعتبار بخشي مؤثر است.   رئيس مركز سلامت محيط و كار وزارت 

بهداشت با اشاره به تفكيك انواع پسماندها در محل توليد در بيمارستان هاي سراسر 
كشور، اضافه كرد: بيش از 90 درصد بيمارستان ها براي بي خطرسازي پسماندهاي 
عفوني با استفاده از دستگاه هاي غير سوز بي خطرساز پسماند در محل بيمارستان 
اقدام مي كنند. سازمان حفاظت محيط زيست نيز در اجراي قانون مديريت پسماند 
دخيل اس��ت اما در حال حاضر موضوع س��اماندهي فاضلاب بيمارستان ها نيز در 
اولويت برنامه هاي وزارت بهداشت قرار گرفته است ولي به دليل هزينه هاي سنگين 
و زمانبر بودن احداث تصفيه خانه تا رسيدن به اهداف تعيين شده مطلوب در حال 

تلاش هستيم. 
    زباله هاي بيمارستاني پسماند عادي نمي شوند

در اين ميان سازمان محيط زيست تأكيد دارد كه اين زباله ها حتي بعد از بي خطرسازي 
در بيمارستان ها تبديل به زباله عادي نمي شوند و بايد روش دفع متفاوتي نسبت به 

پسماندهاي عادي داشته باشند. 
جواد س��روش، مدير كل دفتر آب و خاك س��ازمان حفاظت محيط زيست در اين 
خصوص به ايس��نا مي گويد: يكي از تدابير براي مديريت پسماند ويژه بيمارستاني 
اين است كه اين پسماندها از طريق دستگاه هاي بي خطرساز پسماند مثل اتوكلاو 
و هيدروكلاو بي خطر شوند. بعد از اين كار چنين پسماندي را مي توان در كنار ساير 
پسماندهاي بيمارستاني با روش خاص حمل و نقل در محل هاي خاص معدوم و دفن 
كرد. در حال حاضر بيش از 85 درصد بيمارستان هاي كشور دستگاه اتوكلاو دارند و 
پس از اينكه كم خطرسازي، ضدعفوني و استريل كردن پسماندها را انجام مي دهند، 
اين پسماندها را به عنوان پسماند بيمارستاني به پيمانكار - كه شهرداري ها هستند - 
تحويل مي دهند. شهرداري ها مكلف هستند آنها را با وسيله نقليه مخصوص و در اماكن 
مخصوص با تدابير حفاظتي لازم دفن كنند؛ چون اين پسماندها حتي بعد از ضدعفوني 
هم به پسماند عادي تبديل نمي شوند.  وي مي افزايد: ما به عنوان تعيين كننده حد 
تشخيص آلايندگي، اعتقاد داريم با اتوكلاو، پسماند بيمارستاني عادي نمي شود. 
بنابراين مس��ئوليت مديريت آن همچنان بر عهده وزارت بهداش��ت است ولي اين 
وزارتخانه با ما هم نظر نيست. به هر صورت در حال حاضر وظيفه مديريت پسماند 
بيمارستاني برعهده وزارت بهداشت و بخش درماني كشور است كه اين وزارتخانه با 

پرداخت هزينه، مديريت پسماند بيمارستاني را به شهرداري ها واگذار كرده است.

اختلاف بر سر مسئوليت روزانه 1۰۰ تن پسماند بيمارستاني در شهر تهران

 پسماند  هاي ويژه نگاه ويژه دولت را مي طلبد 

اولويت هاي شوراي پنجم از نگاه يك عضو 
رئيس كميته فرهنگي شوراي شهر تهران با اعلام احصاي 14 موضوع مهم شهر كه بايد 
مورد توجه شوراي پنجم قرار گيرد، پيشنهاد داد ساز و كاري پيش بيني شود تا انتصاب 

شهرداران مناطق و معاونان شهردار منوط به رأي اعتماد اعضاي شوراي شهر شود. 
مجتبي ش��اكري با تأكيد بر اينكه نظارت شوراي ش��هر يك نظارت استصوابي است، 
خاطرنشان كرد موضوعات مهم شهر را در سه سطح دسته بندي كرده است و افزود: در 
سطح اول عوامل مؤثر بر كيفيت نظارت شوراي شهر بايد شناسايي و ابزارهاي لازم فراهم 
شود تا امر و نهي شوراي شهر بر شهرداري جاري باشد و شورا بتواند نظارت استصوابي 
را دنبال كند. سطح دوم ناظر بر موضوعاتي است كه به تعامل ميان شهرداري و شوراي 
شهر مرتبط است و در سطح سوم موضوعات مهمي در زمينه تكاليف نظارتي شوراي شهر 

مرتبط با ديگر دستگاه ها و سه قوه گردآوري شده است. 
وي سپس به بيان سلسله موضوعات سطح اول پرداخت و با اشاره به كاهش تعداد اعضاي 
شوراي شهر از 31 به 21 نفر، گفت: تقريباً همه اعضاي شوراي چهارم بيش از 70 ساعت 
موظف براي انجام وظايف محوله وقت مي گذاشتند و ساير فعاليت هاي خود را به نوعي 
تعطيل كردند تا زمان كافي براي رسيدگي به امور شهر را داشته باشند. بنده هم شايد 
ماهانه بيش از 230 ساعت براي ش��ورا وقت گذاشته و مسئوليت خود در صدا و سيما و 
شركت در برخي جلسات ديگر را رها كردم. بنابراين چندكاره بودن اعضاي شوراي پنجم 
قطعاً آسيب زا خواهد بود.  شاكري همچنين خواستار دقت شوراي پنجم در تقسيم وظايف 
شد و گفت: حضور سه نفر در هر يك از كميسيون هاي شش گانه شوراي شهر به نظر كافي 
نيست و به نوعي كميته هاي زير مجموعه كميسيون ها بي معنا و فاقد كاركرد خواهند بود 
و احتمالاً چرخش بحث و پخته شدن طرح و لايحه در كميسيون كار سختي خواهد بود. 
كمااينكه در كميسيون فرهنگي و اجتماعي با وجود حضور 9 عضو و اندكي بعد 8 عضو 

شورا، اين مشكل در مورد بسياري از مباحث وجود داشت. 
وي با تأكيد بر ضرورت اداره جلسات شوراي شهر و كميسيون ها بر اساس آيين نامه قانوني، 
به شوراي پنجم توصيه كرد براي بررس��ي طرح ها و لوايح حتي الامكان از كارشناسان 
مستقل از شهرداري استفاده كند و توضيح داد: مجلس شوراي اسلامي هم در گذشته 
از نظرات كارشناسان دولت استفاده مي كرد و در عين حال با وجود اين وابستگي به تيم 
كارشناسي دولت، خط و مشي قوه مجريه را تعيين كرده و در قبال طرح ها و لوايح نظر 
مي داد اما با پي بردن به اين مشكل مركز پژوهش هاي مجلس شكل گرفت و نظرات از 
بيرون مجلس گردآوري شد. كمااينكه شايد كارشناسان شهرداري جسارت لازم براي 
اعلام نظر كارشناسي خود را در قبال موضوعات مختلف و پيشنهادهاي شهرداري نداشته 
باشند.  رئيس كميته فرهنگي شوراي شهر تهران با اشاره به اينكه شوراي شهر در دوره 
چهارم مركز پژوهش هاي مستقل را راه اندازي كرد، اما حركت كوچكي بود كه جريان ساز 
نشد و پاسخگوي نياز شورا نبود، تأكيد كرد: شوراي پنجم بايد تقويت اين مركز را دنبال 
كند تا بتواند در اظهارنظرهاي تخصصي درباره طرح ها و لوايح در صحن ش��ورا، به كار 
كارشناسي فشرده و عملياتي اين مركز تكيه كند. نقش نرم افزارها و فناوري هاي نوين در 
فرآيند بهره مندي از اطلاعات و پژوهش ها بسيار مؤثر است.  وي در بخش ديگر سخنانش 
با تأكيد بر ضرورت شكل گيري ديوان محاسبات شهري در شوراي شهر تهران، اين ابزار 
را براي نظارت بر رفتار مالي مالياتي شهرداري بسيار ضروري دانست.  وي پيشنهاد داد 
ش��وراي پنجم براي اعمال نظارت بر مديريت ش��هري و رصد تحولات شهر از ظرفيت 
شهروندان سالمند و فرهيخته تهراني اس��تفاده كند و ادامه داد: مديريت شهري براي 
س��المندان برنامه اي ندارد در حالي كه با اندك هزينه اي مي توان آنها را به ناظران ويژه 

پروژه هاي شهري تبديل كرد. 
شاكري همچنين خواستار فعال كردن سمت هاي نظارتي بر پروژه هاي شهري شد و با 
اشاره به اينكه سالانه حدود 600 پروژه در شهر تهران اجرا مي شود، گفت: با توجه به كاهش 
اعضاي شوراي شهر،  نظارت بر اين حجم از پروژه ها هم در بعد فيزيكي و هم در بعد معنوي 
و كاركرد، در دوره بعدي دشوارتر هم خواهد بود و به همكاري سازمان هاي مردم نهاد در 
اين زمينه نياز است.  رئيس كميته فرهنگي شوراي شهر تهران در بخش ديگر سخنانش 
به سطح دوم مسائل شهر در زمينه تعامل شهرداري و شوراي شهر اشاره كرد و با طرح اين 
سؤال كه چرا برخي از برنامه ها اجرا نمي شود؟ گفت: از نگاهي فرقي نمي كند كه شهردار 
چه كسي باشد؛ ساختار شهرداري نيازمند اصلاح است.  شاكري پيشنهاد داد مدل ارتباط 
رئيس جمهور و مجلس شوراي اسلامي ميان شهردار و شوراي شهر برقرار شود، به اين 
ترتيب كه اعضاي شوراي شهر به معاونان شهردار و شهرداران مناطق رأي اعتماد بدهند 
تا به اين ترتيب هم شوراي مقتدر و قدرتمندي حاصل شود و هم شهردار به تنهايي ناچار 

نباشد در برابر شورا پاسخگوي كليه اعمال مديران ارشد و مياني خود باشد. 

 شوراياري ها، ظرفيت اجتماعي در خدمت شهر 
شوراياري ها در تمام كشور به عنوان نمايندگان مردم محلات پل ارتباطي بين مردم 
و مسئولان بوده اند. از سال 80 تا كنون در تمام وظايفي كه به آنها محول شده بود 
كم و بيش حضور داش��تند اما در جريان انتخابات رياست جمهوري خبر از انحلال 

آن داده شد.
شوراياران در چند دوره گذشته شوراهاي اسلامي ش��هر و روستا در تمام كشور به 
عنوان نمايندگان مردم محلات و گوشه نش��ين هاي شهرهاي بزرگ و كوچك، پل 
ارتباطي بين مردم و مس��ئولان بوده اند و آنجا كه قشرهاي زحمتكش و محروم در 
كناره شهرها راه دسترسي به مس��ئولان، مديران اجرايي، شهري و طرح مشكلات 
خود را بلد نبوده اند، صداي اين شوراياران يا همين معتمدان محلي و هيئت امناي 
مساجد بودند كه از هر گوشه شهر و س��كونتگاه به صدا درمي آمدند و راه به سوي 

ادارات و مراجع مي گشودند. 
شوراياري ها نهادهاي محلي هستند كه در دهه 1380 در ايران پديد آمدند. وظيفه 
اين نهادها انجام برخي امور براي كمك به شوراهاي محل در شهرهاي ايران است. 
ش��وراياري نهادي مردمي، داوطلبانه، غير انتفاعي و غير سياسي است كه با همين 
رويكرد شكل گرفته است. پايه و اساس شوراياري ها در دولت اصلاحات گذاشته شد 
و از سال 80 تا كنون در طول اين مدت شوراياري ها جايگاه قانوني داشتند و در تمام 
وظايفي كه به آنها محول شده بود كم و بيش حضور داشتند اما در جريان انتخابات 
رياست جمهوري خبر از انحلال آن داده شد كه اين مسئله را از مرتضي طلايي، نايب 

رئيس شوراي اسلامي شهر تهران جويا شديم. 
شورا ياري ها هرگز منحل نخواهد شد و با تلاش و همت عزيزان در شوراي پنجم و 
مساعدت مجلس شوراي اسلامي اميدواريم موانع قانوني آن مرتفع شود و به صورت 
قانوني همانگونه كه برايش تعريف شده بتواند ادامه فعاليت هاي گذشته خود را پوياتر 

و كامل تر و موفق تر داشته باشد. 
 شوراياري ها كماكان روال كار خود را دارند و در س��طح جامعه و  محلات در حال 
خدمت گزاري هس��تند و چندان هم تحت تأثير مسائل داخلي شوراي شهر تهران 

نيستند. 
نايب رئيس شوراي اسلامي شهر تهران بيان كرد: شوراياري ها نهاد اجتماعي هستند 
و در محلات خدمت مي كنند. در حال حاضر ارائه گزارش ها آن تمام نش��ده و پنج 

منطقه ديگر در تهران مانده اند كه از هفته آينده انجام مي شود. 
برگزاري انتخابات دوره چهارم شوراياري با همكاري دولت انجام شد و بعد از انتخابات 
سازمان بازرسي كل كش��ور مكاتبه اي كرده و در آن اعلام كرده برگزاري انتخابات 
شوراياري ها به شكل موجود مغايرت قانوني دارد و نمي توان در آينده بدين شكل 

برگزار شود و مشكلات قانوني آن بايد برطرف شود. 
برطرف شدن مشكلات قانوني شوراياري ها نيازمند آن است كه شوراي عالي استان ها 
در قالب طرح و لايحه ورود پيدا كند اما راحت ترين شكل آن است كه تبصره اي به 
قانون شوراها در مجلس اضافه شود كه در آن فعاليت شوراهاي محلي را اجازه دهند 

كه شوراهاي بالادست راه اندازي كنند و فعاليت كنند. 
اين راه حل ساده و اراده اي براي حل اين مشكل مي خواهد و بايد باور شود كه نقش 
و جايگاه مردم در اداره امور جاري كشور است. اگر اين اراده در همه دستگاه ها جدي 
باشد و هر كاري كه به مردم سپرديم عالي انجام شد راهكارهاي آن هم در پي دارد. 
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